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REVISTA PRESEI 

 

 

 Federația Națională a Pensionarilor, acuzații GRELE la adresa Violetei 

Alexandru: A comis ABUZURI 

Federaţia Naţională a Pensionarilor din România organizează, joi, o conferinţă de 

presă despre situaţia pensionarilor cu dificultăţi financiare. De asemenea, 

pensionarii o acuză pe Violeta Alexandru de abuzuri împotriva oamenilor vârstnici 

și refuzul de a pune în aplicare legile în vigoare. 

"În cadrul conferinţei de presă se va vorbi despre abuzuri ale ministrului Muncii, 

Violeta Alexandru, precum şi despre refuzul său, de a aplica prevederile Legii 

363/2003 privind organizarea de acţiuni de omagiere a persoanelor vârstnice şi 

acordarea unor ajutoare materiale pensionarilor aflaţi în dificultate, cu prilejul Zilei 

Internaţionale a Persoanelor Vârstnice - 1 Octombrie", se menţionează în 

comunicatul Federaţiei Naţionale a Pensionarilor din România. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Avertismentul lui Iohannis: Scenariu „de groază” dacă rectificarea 

aprobată de PSD intră în vigoare / România ar putea pierde fonduri europene 

de 3 mld euro 

Președintele Klaus Iohannis a avertizat miercuri că România riscă să piardă fonduri 

europene de trei miliarde de euro dacă rectificarea bugetului în forma adoptată de 

PSD în Parlament, care prevede majorarea pensiilor cu 40%, intră în vigoare. În 

această variantă, este posibilă și retrogradarea ratingului de țară, ceea ce ar conduce 

la „un scenariu de groază”, a subliniat șeful statului. 

Președintele a fost întrebat dacă România riscă să piardă fonduri europene și să-i 

retrogradat ratingul de țară în cazul în care rectificarea bugetară modificată de PSD 

în Parlament intră în vigoare. 
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„Din păcate ambele scenarii sunt posibile. Există discuții cu înalți responsabili din 

Comisie care ne-au spus frac: dacă această rectificare intră în vigoare ni se vor tăia 

3 mld euro din fonduri europene pentru că încălcăm mai multe prevederi ale 

tratatelor”, a răspuns Klaus Iohannis. 

 

În plus, agențiile „cu siguranță” vor retrograda ratingul de țară. „Dați-vă seama ce 

se întâmplă dacă se blochează miliarde de euro și ratingul de țară e retrogradat. E 

un scenariu de groază. Oricât ne-am dori aceste creșteri, ele pot fi făcute doar după 

ce ieșim din această criză economică”, a adăugat el. 

Intervenția președintelui vine la o zi după ce plenul Parlamentului a adoptat 

proiectele privind rectificarea bugetului pe acest an, care includ amendamentul 

PSD prin care pensiile cresc cu 40% și nu cu 14% cât decisese Guvernul. 

 

De asemenea, conferința de presă vine cu patru zile înainte de alegerile locale de 

duminică. 

HotNews.ro a transmis LIVETEXT cele mai importante declarații ale 

președintelui. 

 Au mai rămas doar câteva zile până la un moment definitoriu pentru modul 

în care vor evolua în următorii patru ani localitățile în care trăim și ne 

desfășurăm activitățile. 

 În această duminică, pe 27 septembrie, mergem la urne pentru a decide cui 

încredințăm responsabilitatea administrării comunităților noastre. Stă în 

puterea noastră să alegem viitorii primari și consilieri locali, viitorii 

președinți de consilii județene și consilieri județeni. 

 De ce este această alegere atât de importantă? Pentru că de cei care vor 

câștiga depinde ca școala și spitalul din localitatea în care trăim să fie 

modernizate, drumurile să fie reparate și problemele de trafic rezolvate. 

 Din cauza pandemiei de COVID-19, în acest an întregul proces electoral a 

fost perturbat și au fost necesare condiții speciale. 
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 Alegerile locale ar fi trebuit să aibă loc cu câteva luni în urmă, dar au fost 

amânate pentru că atunci ne aflam în etapele incipiente ale pandemiei, când 

existau încă foarte multe necunoscute cu privire la acest virus, iar 

organizarea în acele circumstanțe ar fi putut duce la creșterea numărului de 

infectări. 

 Din păcate, pandemia este departe de a se fi încheiat, însă, spre deosebire de 

primăvara acestui an, acum știm care sunt măsurile care permit desfășurarea 

scrutinului în condiții de siguranță sanitară pentru toți votanții. 

 Există norme sanitare stricte și bine gândite pentru ziua votului, astfel încât 

să avem alegeri cu riscuri minime. Mă refer, printre altele, la dezinfectarea 

riguroasă a secțiilor de vot, la crearea unor circuite separate de intrare și de 

ieșire, la asigurarea unor spații speciale dotate pentru igiena mâinilor 

alegătorilor înainte și după exercitarea votului. 

 Dacă toată lumea va respecta câteva reguli de bază, care în esență se rezumă 

la purtarea corectă a măștii de protecție, păstrarea distanței, evitarea 

aglomerărilor, igiena mâinilor și dezinfectarea obiectelor folosite în comun, 

atunci riscul infectării în secțiile de votare este redus la minimum. Practic, 

din acest punct de vedere, exprimarea votului nu diferă semnificativ de alte 

activități pe care le facem în viața de zi cu zi, cum ar fi mersul la 

cumpărături. 

 Mă bucur să constat că, în ciuda condițiilor mai dificile, campania electorală 

a fost totuși una activă. Acest lucru este un câștig pentru democrația noastră. 

Am remarcat multe proiecte electorale bune și salut efortul candidaților de a 

veni în întâmpinarea românilor prin cât mai multe mijloace posibile de 

comunicare. 

 Am văzut însă și cum unii competitori recurg la obișnuitele lor tactici 

retrograde. 
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 Sunt politicieni care încă mai cred că oamenii pot fi mințiți, în timp ce 

bugetele locale sunt risipite, iar comunitățile stagnează în subdezvoltare. Ba, 

mai mult, aceiași politicieni se folosesc de majoritatea pe care o au în 

Parlament încă pentru a promova tot felul de legi electoraliste și populiste, 

știind foarte bine că sunt inaplicabile în această perioadă de criză sanitară 

majoră, în care bugetul de stat este deja pus sub mare presiune. 

Iresponsabilitatea PSD riscă să arunce România într-o criză prelungită și să 

condamne generații întregi să plătească aceste costuri imense. 

 Acest mod cinic de a face politică este de domeniul trecutului. România 

trebuie să progreseze, iar votul este cel mai important instrument pentru a 

impune o direcție nouă, pozitivă. 

 Avem multe modele de administrații locale de succes, de comunități care în 

patru sau opt ani au cunoscut transformări majore în bine. După cum avem și 

exemple unde administrațiile locale au eșuat lamentabil în a garanta până și 

accesul cetățenilor la utilitățile de bază. 

 De aceea, vă încurajez, dragi români, mergeți la vot în număr cât mai mare și 

alegeți-i pe cei care pot să facă ceva pentru dezvoltarea orașului sau a 

comunei în care trăiți! 

Întrebări din partea ziariștilor 

Antena 1: Vă așteptați la o nouă carantină? 

Klaus Iohannis: Nu văd motive pentru o situație în care cetățenii sunt obligați să 

stea la domiciliu, dar vedem cum numărul de infectări e în creștere. Noi putem 

stopa răspândirea epidemiei dacă purtăm masca, evităm aglomerările, igiena 

mâinilor 

Europa FM: Un profesor a îndemnat copii să nu respecte regulile. A cui e 

responsabilitatea? 

Klaus Iohannis: Este un caz singular, reprobabil, nu putem tolera așa ceva și sunt 

convins că cei de la Inspectoratul școlar vor lua măsuri. E jalnic 
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Antena 3: Parlamentul a aprobat majorarea pensiilor cu 40%. Veți promulga 

legea? 

Klaus Iohannis: Este de dorit să crească pensiile, salariile profesorilor, sunt 

lucruri pe care și eu mi le doresc, și deja primii pași s-au făcut, pensiile au crescut 

cu 14%. Chiar dacă ne dorim mai mult, suntem în pandemie, în criză economică și 

bugetul e deja sub presiuni uriașe. Ceea ce ieri a votat o majoritate condusă de un 

PSD total iresponsabil ar împovăra bugetul pe anul viitor cu 6% din PIB, ar trebui 

să luăm bani din altă parte, ori de peste tot deja banii au fost reduși la minim. 

Agerpres: Avocatul general al CJUE a decis că numirea interimară a șefului 

Inspecției Judiciare și procedurile de înființare a Secției speciale nu respectă 

dreptul UE. Când se va rezolva această chestiune? 

Klaus Iohannis: Este o propunere a avocatului general, dar aceste propuneri sunt 

exact lucrurile pe care le-am spus și eu, și PNL, când PSD s-a apucat să distrugă 

legile justiției. Mă bucură că iată avocatul general de la CJUE are exact aceeași 

opinie pe care am avut-o și eu, cu aceste argumente am atacat modificările PSD. 

Este o încurajare pentru noi, am spus acum câteva săptămâni că legile justiției în 

această toamnă trebuie să intre în discuție și să fie reparate. Eu voi insista și cred că 

voi avea oarecare succes ca după alegeri de la MJ să apară propunerile pentru a 

reda viteză luptei anticorupție, pentru a face procedurile transparente și pentru a 

garanta independența magistraților 

Știridiaspora.ro: E oportună testarea pentru românii care vin din diaspora? 

Klaus Iohannis: E o chestiune care se va discuta la MS. E o măsură care a fost 

deja introdusă de mai multe țări din UE, unde numărul de infectări e în creștere 

puternică. Vom analiza dacă e necesar sau nu pentru România. Este posibil, dar nu 

există o decizie, să se introducă o formă de control 

B1 TV: Avem un nou record negativ, medicii au recomandat să fie luate măsuri la 

nivel de regiune. Se ia în calcul să fie implementate măsuri precum purtarea 

obligatorie a măștii sau testare în masă? 

Klaus Iohannis: Dacă numărul de persoane infectate crește se pot lua astfel de 

măsuri. Sunt adeptul măsurilor luate în plan local sau județean. E important să se ia 

măsurile mai dure unde riscul e mai mare. 
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TVR: Marcel Ciolacu a susținut azi că după alegeri guvernul intenționează să 

închidă din nou școlile, e posibil acest scenariu? 

Klaus Iohannis: Nu, nu e posibil. Dacă liderul PSD trebuie să recurgă la astfel de 

minciuni pentru a se face auzit, e un semnal îngrijorător. Școlile nu se închid, se 

trece la învățământ online înainte șl după votare pentru a permite pregătirile de vot 

și dezinfecția profundă. După care toată lumea revine la școală. Constat că PSD e 

nu doar iresponsabil în Parlament, ci se ocupă de împrăștierea de minciuni în 

public 

Libertatea: Suntem fruntași în clasamentul mortalității Covid 19, cu 28 de decese 

la un milion de locuitori. Ați primit vreo explicație? 

Klaus Iohannis: Tema spitalelor și a sănătății nu e o temă nouă, eu am atins 

această temă de foarte multe ori, am avut discuții chiar cu conducerea OMS, am 

fost în vizită în spitale și de fiecare dată am atras atenția unor lucruri care se văd 

simplu: sistemul nostru de spitale nu funcționează bine, prevenția e de multe ori ca 

și inexistentă, rezultatul e cel pe care îl vedem. Avem prea mulți români bolnavi, 

prea puține controale de rutină pentru a putea preveni anumite evoluții care 

periclitează viața. Toate aceste lucruri e schimbă în ani și ani de reformă. Îmi 

doresc după alegeri un guvern responsabil, solid, cu o politică de îmbunătățire a 

întregului sistem, care se poate începe într-un mandat de 4 ani, mai bine ar fi un 

mandat mai lung. E o temă extrem de sensibilă și sunt foarte hotărât să-i acord 

toată atenția 

Realitatea Plus: Riscă România să aibă fonduri europene suspendate? Agențiile 

de rating ne-ar putea retrograda? 

Klaus Iohannis: Din păcate ambele scenarii sunt posibile. Există discuții cu înalți 

responsabili din Comisie care ne-au spus franc; dacă această rectificare intră în 

vigoare ni se vor tăia 3 mld euro din fonduri europene pentru că încălcăm mai 

multe prevederi ale tratatelor. Agențiile cu siguranță vor schimba ratingul în mult 

mai rău. Pentru aceste cheltuieli nu există pur și simplu bani. Dați-vă seama ce se 

întâmplă dacă se blochează miliarde de euro și ratingul de țară e retrogradat. E un 

scenariu de groază. Oricât ne-am dori aceste creșteri, ele pot fi făcute doar după ce 

ieșim din această criză economică 
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Epoch Times: Instanța se pronunță mâine în dosarul soțului șefei DIICOT. Veți 

cere revocarea sa? 

Klaus Iohannis: Dacă apare o condamnare cu siguranță nu va rămâne fără urmări. 

Mai remarc ceva, ați invocat acel aviz al CSM. Dacă are cineva curiozitatea să 

citească avizul, el nu s-a bazat pe acest lucru. Această posibilă incompatibilitate 

nici nu a fost menționată în aviz, și totuși dacă se ajunge la acest scenariu nu voi 

sta să aștept să miște alții rotițele. 

Kanal D: Ce probleme v-a reclamat Carmen Iohannis? 

Klaus Iohannis: Soția mea s-a bucurat foarte mult că a reînceput școala, merge la 

școală cu foarte mult entuziasm, lucrurile merg bine spre foarte bine 

Digi 24: Există un prag de infectări de la care se impune revenirea la starea de 

urgență? 

Klaus Iohannis: Este foarte puțin probabil să mai revenim la starea de urgență, 

disfuncționalitățile au fost majore. Între timp am învățat multe, știm cum să 

gestionăm pandemia, știm să aplicăm restricțiii locale și am toată speranța că vom 

reuși să stăpânim răspândirea acestei pandemii fără să reintrăm în starea de 

urgență, care trebuie să rămână ultima soluție și sper să nu mai ajungem acolo. 

Radio România: La ce prezență la vot vă așteptați? 

Klaus Iohannis: Nu m-aș aventura în a evalua prezența la vot, dar sper foarte mult 

să fie comparabilă cu alte alegeri de acest tip 

Digi FM: Se poate ajunge la o guvernare cu FMI, dacă majorarea pensiilor intră în 

vigoare? 

Klaus Iohannis: Noi tocmai asta vrem să evităm, majorarea taxelor și vrem o 

creștere economică sănătoasă. Nu s-a vehiculat o colaborare cu FMI. 

(Sursa:  hotnews.ro) 
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 Economiile populației au crescut în ultimul an. Depozitele în lei s-au majorat 

cu 13%, iar cele în valută cu 16%. În schimb, soldul creditelor în valută 

acordate populației a scăzut cu peste 8%, față de august 2019. 

 

Conform BNR, depozitele în lei ale populației însumau la sfârșitul lunii august 

peste 140 de miliarde, în creștere cu 12,9% față de luna similară a anului trecut, 

iar depozitele în valută erau de puțin peste o sută de miliarde de 

lei. Comparativ cu luna august 2019, creșterea depozitelor în valută exprimată în 

lei a fost de 16,2% și de 13,5%, exprimată în euro. 

Rezervele firmelor au crescut în ultimul an, atât cele în lei (+12,4%) cât și cele 

în valută (+17,6%). 

Soldul total al creditelor acordate de bănci a crescut foarte puțin comparativ cu 

luna august a anului trecut, dar se observă o scădere a creditului în valută 

acordat populației (-8,2%). 

 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Controale Inspecția Muncii: Ce aspecte vor viza inspectorii în ultimul 

trimestru din 2020 

Controalele tematice ale Inspecției Muncii pentru perioada octombrie - decembrie 

2020 vor viza aspecte ce țin de munca nedeclarată și, în special, prezența 

fenomenului în domeniul medical (cabinete, clinici și spitale), relațiile de muncă în 

învățământ, protecția lucrătorilor de pe șantiere, a lucrătorilor peste 60 de ani din 

întreprinderile mici și mijlocii (IMM) și nu numai. În continuare, e de așteptat ca 

inspectorii să se concentreze și pe aspectele specifice ce țin de măsurile impuse în 

contextul epidemiei pentru protecția salariaților. 

Epidemia de coronavirus a încetinit, poate, ritmul controalelor planificate pentru 

acest an de Inspecția Muncii și a adăugat noi puncte de interes "pe radarul" 

inspectorilor, dar acțiunile stabilite pentru acest an vor fi realizate, ne asigura, 

acum câteva luni, inspectorul general de stat al Inspecției Muncii, Mihai 

Nicolae Ucă, într-un răspuns la solicitarea avocatnet.ro: "Inspecția Muncii își va 

intensifica considerabil eforturile în perioada următoare pentru a-și realiza toate 

obiectivele propuse prin acțiunile din programul-cadru pentru anul 2020". 

 

Dat fiind că există numeroase reguli speciale de sănătate și securitate în muncă 

(SSM) impuse în contextul epidemiei de coronavirus, controalele Inspecției se vor 

axa, în continuare, în următorul trimestru și pe respectarea acestor norme speciale. 

De pildă, potrivit celei mai recente informări a Inspecției Muncii, în perioada 7-12 

septembrie, au fost aplicate sancțiuni în valoare de 183.500 de lei, din 1202 

angajatori controlați fiind sancționați o treime. În august, Inspecția anunța 

că jumătate din firmele controlate au fost sancționate pentru nerespectarea Legii nr. 

55/2020. 

 

Totodată, inspectorii se vor uita și pe respectarea dispozițiilor legale aferente 

mecanismelor de care firmele au beneficiat sau urmează să beneficieze, date de 

Guvern ca forme de ajutor pentru angajați. Amintim aici mecanismul decontărilor 

unor porțiuni de salariu pentru cei care s-au întors din șomajul tehnic, dar și 

recentele forme de ajutor din Ordonanța Kurzarbeit. 

 

https://www.inspectiamuncii.ro/documents/66402/187880/PROGRAM+CADRU+IM+2020.pdf/b6a734e4-7245-43e1-9377-243cb25541aa
https://www.avocatnet.ro/articol_55164/Controale-ITM-Autorit%C4%83%C8%9Bile-caut%C4%83-angajatorii-care-au-chemat-salaria%C8%9Bii-suspenda%C8%9Bi-la-munc%C4%83-Se-intensific%C4%83-verific%C4%83rile.html
https://www.inspectiamuncii.ro/documents/66402/268210/Kat+14.09.2020.pdf/2d505654-f77b-4efa-b412-ea89cf031ba2
https://www.inspectiamuncii.ro/documents/66402/268210/Kat+17.08.2020.pdf/12727677-12e3-46d4-9caa-dfbb3a9528c8
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Controalele pentru depistarea muncii nedeclarate vor continua în acest ultim 

trimestru al anului, în special în domeniile în care sunt șanse mari să fie folosită 

această practică. Inspecția Muncii are planificată o acțiune de combatere a muncii 

nedeclarate special în domeniul medical - sunt vizate cabinetele medicale, 

policlinicile și spitalele.  

În perioada octombrie - decembrie este în derulare și o campanie privind relațiile 

de muncă în învățământ. Ultimele trei luni din an vor fi dedicate și unui domeniu 

în care numărul de salariați este în creștere - activitatea creșelor, a grădinițelor și a 

serviciilor de tip „afterschool”. Vor fi verificate, în special, unitățile în care sunt 

folosiți salariați cu normă parțială. 

Vor fi monitorizate contractele colective de muncă și actele adiționale la acestea, 

care sunt încheiate la nivel de unitate.  

Va fi în derulare, de asemenea, o campanie națională privind obligațiile 

angajatorilor de a implementa măsurile necesare pentru asigurarea securității 

și protecția lucrătorilor ce activează în șantierele temporare sau mobile. Această 

campanie a ITM-urilor este exată mai ales pe partea de SSM și va viza în special 

domeniul construcțiilor. Verificările vor ținti șantierele active în funcție de 

numărul subantreprenorilor, numărul de accidente produse și riscul ridicat de 

accidentare. 

În domeniul transportului rutier, inspectorii vor avea în vedere aspectele ce țin 

de relațiile de muncă (mai ales timpul de muncă și de odihnă al șoferilor) și 

detașările transnaționale. Unele controale vor fi derulate în colaborare cu 

reprezentanții Inspectoratului de Stat pentru Controlul în Transportul Rutier. În 

plus, va exista și o acțiune privind controlul respectării regulilor de SSM la acești 

angajatori. 

Bine de știut: Modificări privind perioadele de odihnă ale șoferilor profesioniști și 

utilizarea tahografelor, propuse la Transporturi 

 

 

https://www.avocatnet.ro/articol_55599/Modific%C4%83ri-privind-perioadele-de-odihn%C4%83-ale-%C8%99oferilor-profesioni%C8%99ti-%C8%99i-utilizarea-tahografelor-propuse-la-Transporturi.html
https://www.avocatnet.ro/articol_55599/Modific%C4%83ri-privind-perioadele-de-odihn%C4%83-ale-%C8%99oferilor-profesioni%C8%99ti-%C8%99i-utilizarea-tahografelor-propuse-la-Transporturi.html
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De asemenea, în acest ultim trimestru are loc o acțiune de control privind 

securitatea și sănătatea în muncă a lucrătorilor vârstnici din IMM-uri. Concret, 

reprezentanții ITM-urilor vor face verificări la angajatorii care folosesc salariați 

trecuți de 60 de ani, pentru a vedea cât de bine sunt protejați de riscurile 

profesionale. 

Sunt planificate și acțiuni de control pe SSM la biserici și la prestatorii din 

domeniul construcțiilor care desfășoară lucrări pentru ele, precum și pentru 

verificarea modului în care se respectă prevederile legale la comercializarea 

articolelor pirotehnice. 

În fine, este planificată pentru acest ultim trimestru și o acțiune de verificare a 

modului în care sunt respectate cerințele minime pentru îmbunătățirea SSM 

a lucrătorilor care pot fi expuși unui potențial risc din cauza atmosferelor 

explozive în silozurile de cereale, fabricile de produse de brutărie și produse de 

panificație, nutrețuri pentru hrana animalelor, băuturi alcoolice, mobilă și 

benzinăriilor. 

(Sursa: avocatnet.ro) 

 

 Sesizarea preşedintelui Iohannis pe legea privind educaţia sanitară în şcoli - 

pe agenda CCR 

Curtea Constituţională a României dezbate, joi, sesizarea preşedintelui Klaus 

Iohannis asupra actului normativ care modifică legea privind protecţia şi 

promovarea drepturilor copilului, scrie Agerpres. 

 

Pe 24 iunie, şeful statului a trimis Curţii Constituţionale o sesizare de 

neconstituţionalitate asupra actului normativ care modifică şi completează Legea 

272/2004 privind protecţia şi promovarea drepturilor copilului. 

 

Legea prevede că în şcoli se vor derula, cu acordul scris al părinţilor sau al 

reprezentanţilor legali ai copiilor, programe de educaţie pentru viaţă, inclusiv de 

educaţie sanitară, pentru prevenirea contractării bolilor cu transmitere sexuală şi a 

gravidităţii minorelor. 
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"Prin modul în care a fost adoptată, precum şi prin conţinutul normativ, legea 

dedusă controlului de constituţionalitate contravine dispoziţiilor art. 1 alin. (3) şi 

alin. (5) din Legea fundamentală, precum şi prevederilor art. 61 coroborat cu art. 

75 alin. (1), alin. (4) şi alin. (5) prin raportare la art. 73 alin. (3) din Constituţie", 

spune Iohannis în sesizare, arătând că actul normativ i-a fost trimis de către 

Parlament în vederea promulgării pe 5 iunie. 

 

Preşedintele Iohannis arată că, în forma iniţiatorului, iniţiativa legislativă conţinea 

zece articole şi aducea Legii nr. 272/2004 un număr de 40 modificări şi completări, 

iar Camera Deputaţilor a amendat "substanţial" actul normativ, intervenind 

legislativ asupra a 63 de texte. 

 

Şeful statului indică faptul că modificările efectuate de deputaţi au un obiect de 

reglementare complet diferit faţă de cel avut în vedere de iniţiator şi, implicit, de 

Senat, încălcându-se prevederile Constituţiei referitoare la competenţa Camerei 

decizionale în procedura legislativă. 

 

"Legea dedusă controlului de constituţionalitate a fost adoptată cu încălcarea 

dispoziţiilor constituţionale referitoare la întoarcerea legii, întrucât Camera 

Deputaţilor a eludat competenţa decizională a Senatului, sustrăgându-i acesteia 

această calitate", se precizează în sesizarea la CCR. 

 

Preşedintele Iohannis subliniază că nerespectarea acestui aspect de procedură 

atrage neconstituţionalitatea în ansamblu a legii. Şeful statului arată în sesizarea la 

CCR că legea face referire la programe de "educaţie sanitară", înlocuind termenul 

folosit în prezent - acela de programe de "educaţie sexuală", subliniind că această 

terminologie nou introdusă impunea modificarea corespunzătoare a tuturor 

celorlalte prevederi din Legea nr. 272/2004. 

 

În acest context, el atrage atenţia că legea introduce doar o modificare de formă, 

fără consecinţe în plan juridic. 
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De asemenea, preşedintele Iohannis consideră că, din redactare, nu reiese cu 

claritate dacă norma stabileşte că programele de educaţie pentru viaţă sunt în 

vederea prevenirii contractării bolilor cu transmitere sexuală şi a gravidităţii 

minorelor sau că educaţia sanitară este cea în vederea prevenirii acestora. 

 

El indică şi faptul că, prin eliminarea sintagmei "cel puţin o dată pe semestru", 

textul a devenit neclar. 

 

"Nu reiese cu claritate dacă programa şcolară este modificată, în sensul introducerii 

acestei discipline pe tot parcursul anului şcolar sau, dimpotrivă, este eliminată acea 

garanţie, instituită iniţial, prin care legiuitorul a urmărit ca programele de educaţie 

pentru viaţă să fie efectiv puse în practică cel puţin o dată pe semestru, în 

beneficiul elevilor. 

 

Prin eliminarea acestei sintagme nu reiese cu certitudine dacă programele vor avea 

loc pe întregul parcurs al anului şcolar, o dată pe semestru, o dată pe an sau deloc. 

 

Apreciem că această intervenţie legislativă, în realitate, are un efect contrar 

scopului avut în vedere de legiuitor - cel al asigurării interesului superior al 

copilului prin participarea acestuia la programe educaţionale", se menţionează în 

sesizarea la CCR. Şeful statului conchide că legea eludează valorile statului de 

drept şi conţine dispoziţii ce afectează calitatea şi predictibilitatea sa, solicitând 

CCR să admită sesizarea de neconstituţionalitate şi să constate că actul normativ 

este neconstituţional, în ansamblu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Concediile medicale pentru COVID-19 vor putea fi eliberate și de medicii de 

familie. Modificarea care ar putea pune punct haosului din ultimele 6 luni, în 

Monitorul Oficial 

Concediile medicale pentru COVID-19 vor putea fi acordate și de medicii de 

familie, dar numai pentru perioada dintre momentul confirmării infecției cu virusul 

și momentul internării în spital, în cazul în care internarea în spital întârzie câteva 

zile, de la momentul testului pozitiv.  
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Modificarea apare într-un Ordin comun al Ministerului Sănătății și al Casei 

Naționale de Asigurări de Sănătate, publicat în Monitorul Oficial. De asemenea, 

medicii de familie mai pot acorda concediu medical pentru COVID în cazul în care 

pacientul este externat din spital, dar mai are nevoie de câteva zile de izolare la 

domiciliu, și numai cu scrisoare medicală de la medicul curant (medicul din spital). 

Pentru perioada spitalizării, concediul medical poate fi eliberat numai de medicul 

curant (medicul din spital). 

"Persoana asigurată confirmată cu o boală infectocontagioasă, pentru care s-a 

instituit măsura izolării la domiciliu sau la o locație declarată, la recomandarea 

medicului care a efectuat evaluarea acesteia fără internare, în scopul constatării 

și menținerii riscului de transmitere a unei boli infectocontagioase, beneficiază de 

concediu medical acordat de medicul de familie, pe întreaga perioadă înscrisă în 

documentul eliberat de Direcția de Sănătate Publică, care cuprinde informații 

referitoare la medicul care a evaluat cazul, unitatea sanitară în care acesta își 

desfășoară activitatea, precum și recomandarea cu privire la instituirea măsurii 

izolării, cu precizarea perioadei pentru care se dispune această măsură", prevede 

Ordinul publicat în Monitorul Oficial. 

Anterior adoptării acestui Ordin, legislația privind concediile medicale pentru 

COVID nu reglementa situația pacienților pozitivi care erau confirmați cu infecția 

și izolați la domiciliu înainte de internarea în spital și cine ar fi trebuit să le acorde 

concediu medical pentru acea perioadă. 

"Concediul pentru COVID-19 poate fi dat de medicul specialist, de medicul 

infecționist în acest caz, tot așa cum pacienții cu infarct primesc concediu de la 

medicul cardiolog, pacienții oncologici primesc concediu medical de la medicul 

oncolog, iar pacientul cu tuberculoză primește concediu de la medicul pneumolog. 

CNAS a decis că aceste concedii, cu durată lungă, sunt date de medicul specialist. 

Concediul pentru COVID a fost gândit la fel", explica în urmă cu o săptămână, 

pentru HotNews.ro, Raluca Zoițanu, medic de familie și președintele Federației 

Naționale a Patronatelor Medicilor de Familie. 

"Conform legii, concediul se dă de către medicul curant - cel din spital COVID. 

Dar CNAS a spus da, dar medicul curant poate să fie și medicul de familie, dacă 

pacientul este acasă.  
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Și, discutând, le-am explicat că legea carantinei și alte două ordine date de 

Ministerul Sănătății spun care este traseul bolnavului: test pozitiv, DSP și 112 cu 

ambulanța îl duc la spital, iar primul medic care îl vede este medicul din spital, 

care decide în urma investigațiilor în ce stadiu de COVID este pacientul - ușor, 

mediu sau grav - și decide dacă el trebuie internat sau se poate trata acasă. Iar 

medicul de familie devine medic curant abia în momentul în care se decide ca 

pacientul să fie trimis acasă. CNAS a scris asta într-un Ordin din 6 august și exact 

așa a descris traseul pentru concediul medical: Pacientul primește concediu de la 

medicul din spital pentru perioada internării și la externare, adică pentru durata de 

după externare. Dacă medicul din spital nu i-a dat concediu și pentru perioada de 

după externare, când el mai stă izolat acasă, poate să îi dea medicul de familie, dar 

în baza scrisorii medicale în care este menționată durata concediului de către 

medicul din spital. De ce a făcut CNAS așa? pentru că așa era legea și până atunci: 

dacă aveam o problemă, o operație, primeam concediu medical de la medicul din 

spital pentru cele câteva zile cât am stat în spital, iar medicul din spital mai putea 

da o săptămână-două de concediu pentru ca pacientul să mai stea acasă sau putea 

scrie în scrisoarea medicală că se poate continua concediul prin medicul de familie, 

pentru 7 zile. Atât era maxim cât putem să dăm noi", a mai precizat medicul 

Raluca Zoițanu, referitor la cum se acordau până acum concediile medicale pentru 

COVID. 

Modificarea legislativă ar putea pune punct, măcar parțial, haosului care a domnit 

timp de 6 luni în procedura de acordare a concediilor medicale pentru COVID, 

încă de la debutul epidemiei în țara noastră. 

De 6 luni, de la începutul epidemiei de COVID-19 în România, în procedura de 

acordare a concediilor medicale pentru pacienții infectați domnește haosul. În urmă 

cu două săptămâni, HotNews.ro dezvăluia în premieră cazul unui bărbat din Arad, 

care a fost nevoit să se adreseze instanței pentru a primi concediu medical pentru 

COVID-19. Cu toate că fusese testat pozitiv și stătuse două săptămâni izolat, nicio 

instituție nu i-a acordat concediu medical, ci l-au plimbat de la una la alta. 

Cazul nu este singular, ci doar vârful icebergului: în ultimele 6 luni, sute sau poate 

mii de români care s-au infectat cu coronavirus au fost plimbați între autorități și 

instituții care nici măcar nu știau cu exactitate cine ar trebui să le elibereze 

concediul medical pentru COVID-19. 
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Concediul medical pentru COVID-19 este plătit 100%. Cel mai greu este, însă, să 

îl obții, chiar dacă ai fost testat pozitiv cu virusul, te-ai tratat la medic sau ai stat 

izolat. 

În cele 6 luni de epidemie, procedura legală de acordare a concediilor medicale 

pacienților cu COVID-19 a suferit câteva modificări, însă lucrurile tot nu au 

funcționat. Medicii de familie speră că situația se va îmbunătăți odată cu ultima 

modificare legislativă. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Două asociații de magistrați cer reforme rapide în justiție, după concluziile 

CJUE privind Secția specială 

Asociația Forumul Judecătorilor din România și Asociația Inițiativa pentru Justiție 

transmit miercuri, într-un comunicat, că „solicită încă o dată reforme rapide în 

justiție, pentru alinierea legislației naționale cerințelor minimale ale dreptului 

Uniunii Europene privind statul de drept”. 

 

Potrivit comunicatului, cele două asociații, „au luat act de concluziile Avocatului 

general CJUE, domnul Michal Bobek, publicate astăzi, 23.09.2020, la 

Luxembourg, în primul set de șase cereri de decizie preliminară vizând, în esență, 

statul de drept în România”. 

 

„Avocatul general CJUE a confirmat practic întreaga abordare propusă de 

subscrisele asociații profesionale ale magistraților, care au militat cu determinare 

pentru independența justiției în ultimii 3-4 ani, inclusiv caracterul obligatoriu al 

Deciziei privind Mecanismul de cooperare și verificare, instituit de Comisia 

Europeană, cu relevanță și pentru Curtea Constituțională a României”, spun cele 

două asociații. 
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Iar „numirea interimară a șefului Inspecției Judiciare și normele naționale privind 

înființarea unei secții de parchet specifice cu competență exclusivă pentru 

investigarea infracțiunilor săvârșite de magistrați, considerate și de Avocatul 

general al CJUE ca fiind contrare dreptului Uniunii Europene, reprezintă doar două 

aspecte ale asaltului neîncetat împotriva justiției derulat în ultimii ani” - atrag 

atenția asociațiile citate. 

Prin urmare, acestea „reiterează (așa cum au solicitat aproape lunar în ultimul an) 

că este esențială promovarea și adoptarea urgentă a unor proiecte legislative vizând 

conformarea cadrului legislativ privind sistemul judiciar cu toate cerințele 

dreptului Uniunii Europene privind statul de drept, rapoartele entităților 

internaționale relevante și doleanțele majorității covârșitoare a magistraților 

români”. 

 

Concret, asociaţiile solicită: 

 

1. Desființarea imediată și necondiționată a secției de parchet separate, creată 

pentru investigarea infracțiunilor comise de judecători și procurori; 

 

2. Abrogarea limitărilor cu privire la libertatea de exprimare, materializate în 

obligația de abținere a magistraților de la „manifestarea sau exprimarea 

defăimătoare în raport cu celelalte puteri ale statului”; 

 

3. Revizuirea normelor privind răspunderea materială a magistraților, cât timp 

acestea ignoră independența justiției; 

 

4. Revizuirea sistemului de numire și revocare a procurorilor-șefi și limitarea rolul 

ministrului justiției în aceste proceduri, simultan cu creșterea atribuțiilor 

Consiliului Superior al Magistraturii; 

 

5. Renunțarea la dispozițiile care prevăd dublarea perioadei de pregătire în cadrul 

Institutului Național al Magistraturii; 
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6. Reinstaurarea meritocrației în magistratură. Reglementarea unor examene 

meritocratice de promovare, inclusiv și mai ales la Înalta Curte de Casație și 

Justiție; 

 

7. Respectarea rolului și a atribuțiilor stabilite de Constituție pentru Consiliul 

Superior al Magistraturii, ca organism colegial, prin înlăturarea transferării 

arbitrare a unor atribuții ale Plenului către secții sau către anumiți judecători, în 

funcție de gradul profesional deținut, de natură a deturna funcționarea colegială; 

revizuirea dispozițiilor privind revocarea membrilor CSM, în sensul unei proceduri 

flexibile și accesibile; 

 

8. Reorganizarea Inspecției Judiciare, prin reconsiderarea rolului și a atribuțiilor 

inspectorului-șef; reglementarea unor examene meritocratice pentru funcțiile de 

conducere din cadrul Inspecției Judiciare; abrogarea OUG nr.77/2018; 

 

9. Abrogarea dispozițiilor nou introduse de natură a încărca nejustificat volumul de 

muncă al instanțelor și parchetelor (spre exemplu, completurile de apeluri în trei 

judecători); 

 

10. Adoptarea autonomiei bugetare a magistraturii, conform recomandărilor 

Comisiei de la Veneția. 

Comunicatul e semnat de co-președinții asociației Forumul Judecătorilor din 

România, judecătorii Dragoș Călin și Lucia Zaharia, și de co-președinții asociației 

Inițiativa pentru Justiție, procurorii Bogdan Pîrlog și Sorin Lia. 

**** 

Secția pentru investigarea infracțiunilor din justiție nu oferă destule garanții care să 

elimine orice influență politică asupra funcționării și compoziției ei, afirmă 

avocatul general Michal Bobek în cadrul opiniei date ca CJUE să răspundă la mai 

multe solicitări făcute anul trecut de instanțe românești. 

”Este dificil de afirmat că această creare a SIIJ a fost justificată într-un mod clar, 

fără ambiguități și accesibil”, spune Bobek. 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24302562-avocatul-general-cjue-infiintarea-sectiei-speciale-din-justitie-contrara-legislatiei-europene.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24302562-avocatul-general-cjue-infiintarea-sectiei-speciale-din-justitie-contrara-legislatiei-europene.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24302562-avocatul-general-cjue-infiintarea-sectiei-speciale-din-justitie-contrara-legislatiei-europene.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24302562-avocatul-general-cjue-infiintarea-sectiei-speciale-din-justitie-contrara-legislatiei-europene.htm
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De asemenea, Avocatul General spune că legislația UE interzice ca ”guvernele UE 

să adopte, prin derogare de la cadrul legal aplicabil în mod normal, un sistem de 

numire a unui interimar într-o poziție de conducere la o instituție ce se ocupă cu 

investigațiile disciplinare din cadrul justiției, având ca rezultat repunerea pe funcție 

a unei persoane al cărei mandat deja expirase”. Această opinie face referire la o 

decizie a lui Tudorel Toader privind conducerea Inspecției Judiciare. 

Avocatul general mai arată că rapoartele Comisiei Europene în cadrul 

Mecanismului de Cooperare și Verificare (MCV) nu sunt obligatorii din punct de 

vedere juridic, dar trebuie luate în considerare în mod corespunzător de către 

România. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Seful Consiliului Concurentei spune ca modificarile PSD la Legea 

concurentei incalca legislatia europeana: "Pana se clarifica aceste aspecte, 

situatia nu se schimba" 

Proiectul care modifica Legea concurentei incalca legislatia europeana, iar situatia 

nu se schimba pana nu sunt clarificate aceste aspecte, a declarat, miercuri, Bogdan 

Chiritoiu, presedintele Consiliului Concurentei. 

 

Aceste precizari au fost facute dupa ce, miercuri, Curtea Constitutionala a 

Romaniei (CCR) a respins sesizarile presedintelui Klaus 

Iohannis, PNL si USR privind modificarile aduse Legii concurentei, stabilind ca 

acestea sunt constitutionale. 

 

"Asteptam motivarea deciziei Curtii Constitutionale. Insa, dincolo de aspectele 

constitutionale, proiectul de lege incalca legislatia europeana. Ca urmare, trebuie 

corectat si armonizat cu prevederile europene pentru a putea fi pus in practica. 

Pana se clarifica aceste aspecte, situatia nu se schimba", a aratat Chiritoiu. 

 

 

 

https://ziare.com/ccr/
https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
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Decizia CCR 

 

Curtea Constitutionala a Romaniei (CCR) a respins, miercuri, sesizarile 

presedintelui Klaus Iohannis, PNL si USR privind modificarile aduse Legii 

concurentei, stabilind ca acestea sunt constitutionale. 

Prin aceasta lege numarul membrilor plenului Consiliului Concurentei a fost 

majorat de la 7 la 11, numirea acestora revenind Parlamentului si nu sefului 

statului, ca pana in prezent. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Zi CRUCIALĂ la Curtea Constituțională: judecătorii decid asupra creșterii 

alocațiilor pentru copii 

Curtea Constituţională a României dezbate, joi, sesizarea Guvernului referitoare la 

Legea de respingere a OUG 123/2020 pentru modificarea articolului 3 din Legea 

61/1993 privind alocaţia de stat pentru copii. 

Pe 19 august, Camera Deputaţilor a respins, în calitate de for decizional, Ordonanţa 

123/2020, care modifică şi completează articolul 3 din Legea 61/1993, în scopul 

majorării graduale a cuantumului alocaţiei pentru copii, informează Agerpres. 

 

Potrivit OUG 123/2020, majorarea graduală a cuantumului alocaţiei pentru copii ar 

avea loc astfel: "majorarea cu câte 20% din diferenţa dintre cuantumul prevăzut de 

Legea nr. 14/2020 şi cuantumul acordat în iulie 2020, respectiv dintre 300 lei şi 

156 lei pentru copiii cu vârsta între 2 şi 18 ani şi dintre 600 de lei şi 311 lei pentru 

copiii cu handicap cu vârsta între 2 şi 18 ani, precum şi pentru copiii cu vârsta de 

până la 2 ani; majorarea se aplică începând cu drepturile lunii august 2020, iar 

pentru perioada 2021 - 2022 de două ori pe an, de la 1 ianuarie şi de la 1 iulie a 

fiecărui an; din 2023 se propune continuarea procesului de majorare a cuantumului 

alocaţiei cu rata medie a inflaţiei anuale". 

(Sursa: Agerpres) 

 

http://www.agerpres.ro/
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 UPDATE Curtea Constitutionala amana pe 7 octombrie pronuntarea cu 

privire la legea privind protectia consumatorilor impotriva dobanzilor 

excesive 

Curtea Constitutionala a Romaniei (CCR) a amanat, miercuri, pentru 7 octombrie, 

pronuntarea pe sesizarea asupra Legii privind protectia consumatorilor impotriva 

dobanzilor excesive. 

 

Sesizarea a fost transmisa Curtii Constitutionale de parlamentari PNL. 

 

Pe 6 mai, plenul Camerei Deputatilor a dat vot favorabil proiectului de lege privind 

protectia consumatorilor impotriva dobanzilor excesive, in scopul mentinerii 

echilibrului contractual si al asigurarii integritatii pietei financiar-bancare interne. 

 

Deputatii au adoptat un amendament respins initial de comisiile de specialitate, 

potrivit caruia, "prin exceptie de la prevederile art. 5, in cazul creditelor de consum 

in valoare maxima de 15.000 de lei, suma totala de rambursat de catre consumator 

nu poate depasi dublul sumei imprumutate''. Articolul 5 prevede ca 

"dobanda anuala efectiva in cazul creditelor de consum nu poate depasi cu mai 

mult de 15 puncte procentuale dobanda de referinta practicata de BNR". 

 

Potrivit unui alt amendament, creditor financiar este o institutie de credit autorizata 

de Banca Nationala a Romaniei, o sucursala din Romania a unei institutii de credit 

straine, o institutie financiara nebancara sau o entitate care desfasoara activitatea de 

recuperare creante. 

Un articol modificat de deputati prevede ca "dobanda anuala efectiva la creditele 

imobiliare nu poate depasi cu mai mult de doua puncte procentuale dobanda de 

referinta practicata de BNR pe piata financiar-bancara interna; in cazul in care 

creditorul financiar este o institutie financiara nebancara, dobanda anuala efectiva 

la creditele imobiliare nu poate depasi dublul dobanzii de referinta practicata de 

BNR pe piata financiar-bancara interna''. 

 

 

https://ziare.com/ccr/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/bani/financiar/
https://ziare.com/bani/dobanda/
https://ziare.com/bnr/
https://ziare.com/bani/credit/
https://ziare.com/bani/piata/
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Un alt amendament stipuleaza ca dobanda anuala efectiva in cazul creditelor de 

consum nu poate depasi cu mai mult de 15 puncte procentuale dobanda de referinta 

practicata de BNR. 

 

Deputatul USR Cosette Chichirau a calificat proiectul de lege ca fiind ''populist'' si 

''neconstitutional''. "In martie 2019, CCR a declarat, cu unanimitate de voturi, 

'pachetul de legi Zamfir' neconstitutional. Acest proiect reia una dintre ideile din 

acest pachet si anume plafonarea dobanzilor. (...) Prin acest proiect, unii 

parlamentari isi rezolva problemele de familie sau cele de interes personal, de 

natura penala", a argumentat aceasta, cerand atunci respingerea proiectului. 

 

Liderul deputatilor PSD, Alfred Simonis, a sustinut ca proiectul are ca obiectiv 

plafonarea dobanzilor in Romania, in conditiile in care, pe alocuri, media dobanzii 

este de patru ori mai mare fata de media Uniunii Europene. ''Cred ca e momentul 

ca romanii sa nu mai plateasca cele mai mari dobanzi din Europa", afirma Simonis. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 CCR respinge sesizarile impotriva modificarilor aduse de PSD la Legea 

concurentei. Presedintele Iohannis, eliminat din procedura de numire a 

conducerii Consiliului Concurentei 

Curtea Constitutionala a Romaniei (CCR) a respins, miercuri, sesizarile 

presedintelui Klaus Iohannis, PNL si USR privind modificarile aduse Legii 

concurentei, stabilind ca acestea sunt constitutionale. Prin aceasta lege numarul 

membrilor plenului Consiliului Concurentei a fost majorat de la 7 la 11, numirea 

acestora revenind Parlamentului si nu sefului statului, ca pana in prezent. 

 

"In urma deliberarilor, Curtea Constitutionala, cu majoritate de voturi, a respins, ca 

neintemeiata, obiectia de neconstitutionalitate si a constatat ca dispozitiile Legii 

pentru modificarea si completarea Legii concurentei 21/1996 sunt constitutionale 

in raport cu criticile formulate", se arata in minuta deciziei. 

 

 

https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/ccr/
https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
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Seful statului a trimis Curtii Constitutionale o sesizare in legatura cu Legea pentru 

modificarea si completarea Legii concurentei 21/1996. 

 

"Prin modul in care a fost adoptata, precum si prin continutul normativ, legea 

mentionata contravine unor norme si principii constitutionale", spunea seful 

statului in sesizarea transmisa CCR. 

 

El sustinea ca legea a fost adoptata cu incalcarea principiului bicameralismului. 

Seful statului indica faptul ca actul normativ a fost adoptat tacit de Camera 

Deputatilor, iar la Senat i-au fost aduse 38 de modificari la peste 20 de articole, 

care au vizat compunerea plenului Consiliului Concurentei, modalitatea de numire 

a membrilor plenului, stabilirea atributiilor acestora, modificarea conditiilor pe 

care acestia trebuie sa le indeplineasca, modificarea reglementarilor in caz de 

vacanta a functiei de presedinte al Consiliului Concurentei, modificarea 

dispozitiilor referitoare la aspectele examinate si dezbatute in plen de Consiliul 

Concurentei, functiile publice de specialitate din cadrul institutiei, interdictiile 

dupa incheierea angajarii in cadrul institutiilor publice, modificarea statutului 

secretarului general si al secretarului general adjunct si, nu in ultimul rand, 

introducerea art. II si art. III, cu efect direct in ceea ce priveste schimbarea 

conducerii Consiliului Concurentei. 

 

"O interventie legislativa de o asemenea amploare si realizata cu privire la 

dispozitii de o importanta deosebita din cuprinsul Legii nr. 21/1996 ce 

reglementeaza functionarea unei autoritati autonome cu responsabilitati clare in 

statul roman si in aplicarea dispozitiilor tratatelor si legislatiei Uniunii Europene nu 

numai ca deturneaza actul normativ de la scopul initiatorului si de la forma 

adoptata de Camera Deputatilor, dar reprezinta si o incalcare flagranta a 

principiului bicameralismului prevazut de art. 61 alin. (2), prin raportare la art. 75 

din Constitutie, astfel cum acesta a fost dezvoltat in jurisprudenta Curtii 

Constitutionale", sublinia Iohannis. 

 

In opinia sa, actul normativ a fost adoptat cu incalcarea prevederilor din 

Constitutie, prin continuarea parcursului legislativ dupa expirarea termenului de 45 

de zile prevazut de Legea fundamentala. 

https://ziare.com/stiri/interventie/
https://ziare.com/stiri/autoritati/
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Potrivit presedintelui Iohannis, conditia necesara pentru a fi numit in functia de 

membru al Consiliului Concurentei, prevazuta de actul normativ - "sa nu fie 

incapabila ori sa nu fi fost condamnata pentru infractiuni savarsite cu intentie, 

pentru care legea prevede o pedeapsa cu inchisoarea de 3 ani sau mai mare" - 

contravine Constitutiei, intrucat instituie o decadere perpetua din acest drept. 

 

De asemenea, conditia conform careia "persoana propusa pentru functia de 

presedinte al Consiliului Concurentei trebuie sa aiba o vechime de cel putin 10 ani 

intr-o functie de demnitate publica sau de conducere cu responsabilitati ce implica 

o inalta competenta profesionala si manageriala" contravine prevederilor din 

Constitutie in componenta privind calitatea legii, sustinea seful statului. 

 

Iohannis mai critica si prevederile conform carora, "in termen de 30 de zile de la 

data intrarii in vigoare a prezentei legi, Camera Deputatilor si Senatul vor demara 

procedurile pentru numirea membrilor Consiliului Concurentei. Actualii membri ai 

Consiliului pot fi propusi si numiti in oricare dintre functiile prevazute de prezenta 

lege". 

 

Astfel, el indica faptul ca, in realitate, mandatele in curs ale membrilor Consiliului 

Concurentei vor inceta la data depunerii juramantului de catre membrii Consiliului 

Concurentei ce vor fi numiti prin hotarare a Camerei Deputatilor si Senatului, 

aratand ca se incalca principiul neretroactivitatii legii civile. 

 

Presedintele Iohannis sustinea ca demararea procedurilor pentru numirea tuturor 

membrilor Consiliului Concurentei - cu consecinta afectarii mandatelor neepuizate 

ale actualilor membri ai Consiliului - echivaleaza cu nerespectarea de catre statul 

roman a obligatiei de a indeplini intocmai si cu buna-credinta obligatiile ce-i revin 

din Tratatul privind Functionarea Uniunii Europene (TFUE) si implicit cu 

incalcarea Directivei (UE) 2019/1 a Parlamentului European si a Consiliului din 11 

decembrie 2018 privind oferirea de mijloace autoritatilor de concurenta din statele 

membre, astfel incat sa fie mai eficace in aplicarea legii si privind garantarea 

functionarii corespunzatoare a pietei interne. 

 

 

https://ziare.com/stiri/infractiuni/
https://ziare.com/stiri/interne/


CNSLR Fratia | Revista Presei 24 septembrie 2020 25 

 

Si senatori ai grupurilor parlamentare ale Partidului National Liberal si Uniunii 

Salvati Romania au sesizat Curtea Constitutionala cu privire la 

neconstitutionalitatea actului normativ. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Premierul Orban declara ca profesorii trebuie sa invete sa predea online: 

"Noi am facut toata vara cursuri prin Casa Corpului Didactic" 

Premierul Ludovic Orban a declarat miercuri, 23 septembrie, la Galati, in contextul 

situatiei speciale create in unitatile de invatamant de pandemia de coronavirus, ca 

profesorii trebuie sa invete sa predea online. 

 

"Trebuie sa invete sa predea online. Noi am facut toata vara cursuri prin Casa 

Corpului Didactic prin organizatiile de profil, care sunt acreditate sa efectueze 

astfel training-uri pentru imbunatatirea competentelor digitale ale cadrelor 

didactice si profesorii trebuie sa se obisnuiasca cu acest mod de predare. Pana cand 

se va termina pandemia, cand se va descoperi vaccin, este clar ca invatamantul se 

va desfasura in una din cele trei situatii: cu copiii in clasa, o parte acasa, o parte in 

clasa si in sistem online, cand o scoala se afla in scenariul rosu. Profesorii sunt 

obligati sa predea materia online. Asta este obligatia cadrului didactic de a 

transmite cunostintele copiilor fie in clasa, fie online", a spus Orban. 

 

Intrebat daca profesorii ar putea fi sanctionati pecuniar in cazul in care nu-si 

indeplinesc indatoririle de serviciu, Orban a raspuns: "Pana la sanctiuni, ei trebuie 

sa se adapteze, trebuie sa-si sporeasca competentele digitale, sa invete sa transmita 

cunostintele si online. Dreptul la educatie al copiilor este un drept fundamental, iar 

cadrele didactice trebuie sa se adapteze sa transmita cunostintele prin mijloacele 

online, in situatiile in care trebuie sa faca acest lucru". 

 

Pe de alta parte, premierul a precizat ca, in cursul acestei zile, ministrul Educatiei 

va emite un ordin privind activitatea din scolile in care se vor organiza sectii de 

votare. 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/stiri/coronavirus/


CNSLR Fratia | Revista Presei 24 septembrie 2020 26 

 

"In scolile in care se organizeaza sectii de votare trebuie facute toate procedurile 

sanitare inainte si dupa ziua votului, probabil doua zile dupa vot, in care va fi 

organizat invatamantul online. Astazi (miercuri-n.r.) va fi emis ordinul ministrului 

Educatiei in acest scop. Din ceea ce stiu eu, inainte de alegeri, era vorba doar de 

ziua de vineri cand se vor face cursuri online, dar nu as vrea sa va dau eu aceasta 

informatie, Ministrul Educatiei va emite azi ordinul", a afirmat Orban 

 

Intrebat cine plateste concediul acelor parinti care in zilele cand nu se face scoala 

raman cu copiii acasa, premierul a raspuns: "Avem o ordonanta de urgenta, care a 

stabilit modalitatile in care se efectueaza plata catre unii parinti si situatiile in care 

se efectueaza aceasta plata. Ministerul Muncii este cel care implementeaza aceasta 

reglementare si va asigura platile necesare in conformitate cu prevederile acestei 

ordonante". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 ULTIMĂ ORĂ Euro SE VINDE cu de 4.87 de lei pe piața interbancară 

Specialiștii vin cu predicții sumbre pentru economia României.  Moneda euro 

urmează să atingă astăzi un nou maxim istoric, după ce ieri a ajuns la o valoare de 

4,8432 4lei. Astăzi, euro are  o valoare de 4,87 lei pe piața interbancară. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Portalul Investitorilor din Romania se lanseaza o data cu promovarea 

Bursei la statutul de Piata Emergenta 

Data de 21 septembrie 2020 este deosebit de importanta pentru Piata de Capital din 

Romania, fiind marcata de trecerea la statutul de Piata Emergenta, fapt ce va da 

posibilitatea fondurilor de investitii externe sa cumpere actiuni ale companiilor 

romanesti, efectele urmand a se simti si in economia reala. 

 

In plus, este o data deosebit de importanta si pentru investitorii din Romania 

intrucat trecerea la statutul de Piata Emergenta coincide cu lansarea Portalului 

investitorilor din Romania -www.investclub.ro 

https://ziare.com/afaceri/investitii/
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Investclub.ro este un portal dedicat acelor persoane care doresc sa investeasca si sa 

se dezvolte in domeniul financiar dar si sa faca investitii in piata de capital, oferind 

date in timp real, acces la comunitatea de investitori dar si toate uneltele necesare 

oricarui investitor. 

 

Scopul Invest Club a fost inca de la bun inceput acela de a aduce impreuna 

persoanele care doresc sa afle cum isi pot gestiona banii prin cele mai eficiente 

modalitati, astfel incat sa poata obtine rezultatele dorite, precum si scopul de a 

ajuta societatea prin educatie financiara transparenta si de calitate. 

 

"Noi, la Invest Club, o data cu trecerea anilor de la infiintare, ajungand cel mai 

mare club de investitori din Romania, am fost nevoiti sa gasim o modalitate de a 

aduce toti investitorii intr-un loc unde sa poata comunica intre ei, sa se informeze, 

sa faca schimb de experiente si foarte important, sa simta apartenenta la un grup 

solid de investitori in jurul carora sa simta ca se pot dezvolta. 

Ei bine, proiectul Portalul Investitorilor din Romania, pentru care am inceput 

discutii si brainstorming inca din vara anului trecut, a venit exact pentru a satisface 

aceste nevoi fundamentale atat pentru investitorii la inceput de drum ce isi doresc 

sa intre in siguranta in acest domeniu, cat si pentru cei avansati care sunt in cautare 

de noi oportunitati de investitii, mai ales datorita faptului ca networking-ul si 

informatia rapida este extrem de importanta in acest domeniu. 

 

Asadar, promitem ca vom dezvolta continuu acest proiect si va propunem sa 

ramaneti aproape fiindca va pregatim noi surprize la care muncim cu drag si spor ." 

a declarat Paul Maior, Presedinte Invest Club. 

Domeniul investitiilor este unul foarte complex si implica foarte multi factori care 

trebuie luati in calcul in momentul in care este realizata orice investitie. In special 

daca esti la inceput de drum in domeniul investitiilor sau te numeri printre acei 

investitori experimentati, cunoasterea in detaliu a domeniului este foarte 

importanta. 

 

https://www.investclub.ro/
https://ziare.com/afaceri/capital/
https://www.investclub.ro/
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Atunci cand un investitor dispune de cunostintele necesare, va avea oportunitatea 

de a investi intr-un mod inteligent. O buna educatie financiara poate face diferenta 

intr-o astfel de situatie si va ajuta investitorul sa ia acea decizie care-i va aduce 

numai beneficii. 

"Educatia financiara este una dintre cele mai importante << materii >> pe care 

oamenii trebuie sa le invete, pentru ca a fi educat financiar inseamna sa stii sa-ti 

platesti facturile, cum sa imprumuti si cum sa economisesti banii intr-un mod 

responsabil, dar si cum si mai ales de ce sa investesti. 

 

Fiecare trebuie sa ia initiativa de a se autoeduca si de a-si creste cunostintele pentru 

a lua decizii bune in ceea ce priveste banii sai. Pentru aceasta este nevoie de acces 

la informatie si cel mai important, trebuie sa stii cum sa interpretezi acea 

informatie. Cluburile de investitori sunt un loc ideal pentru investitorii incepatori, 

pentru ca pot afla informatii de la cei cu mai multa experienta, pot face schimb de 

idei si astfel, pot vedea din mai multe unghiuri o decizie de investitii. 

 

Ii felicitam pe prietenii nostri de la Invest Club pentru aceasta initiativa si mai ales, 

pentru statornicie, avand in vedere ca in cei cinci ani de viata a clubului, numarul 

de membri a crescut constant, ceea ce este o dovada ca ei fac o munca buna", a 

declarat Radu Hanga, Presedintele Consiliului de Administratie al BVB(BURSA 

DE VALORI BUCURESTI SA). 

Invest Club, ce are o vasta si lunga experienta in domeniul investitiilor, a luat 

nastere la noi in tara ca si ONG in 19 aprilie 2015, moment din care a creat si 

condus comunitati importante de investitori din orase importante ale tarii precum 

Cluj-Napoca, Suceava, Targu Mures si Timisoara, in scopul de a ajuta investitorii 

printr-o educatie financiara de calitate, realizand numeroase evenimente 

educationale si de networking intre investitori. 

 

Impreuna cu partenerii, au fost demarate o multime de proiecte de mare anvergura, 

proiecte care au avut ca scop cresterea comunitatii de investitori de la noi din tara, 

precum si impactul pe care aceasta comunitatea il are asupra dezvoltarii societatii 

civile. 

 

https://www.investclub.ro/simbol/BVB
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Invest Club a devenit ulterior unul dintre cei mai importanti ambasadori ai Pietei 

de Capital din Romania iar acest lucru a fost posibil cu sprijinul Bursei de Valori 

Bucuresti. Invest Club este despre oameni si despre ce pot face acestia atunci cand 

beneficiaza de o educatie financiara corespunzatoare, cu toate informatiile cu 

privire la domeniul de investitii. 

Acest portal al investitorilor din Romania ofera informatii financiare, 

opinii/analize, grafice in timp real, modele portofolii, quiz-uri si continut video in 

care sunt cuprinse si explicate o multime de repere importante ale domeniului. 

 

"Fiind o companie al carui slogan timp de 19 ani este "WE BRING YOU THE 

FUTURE!", suntem determinati de misiunea de a aduce tehnologia de varf in 

cadrul organizatiilor romanesti care seteaza trenduri in industrie prin recunoasterea 

nevoii de digitalizare precum si beneficiile aferente. In vederea dezvoltarii 

Portalului Investitorilor din Romania, ne-am intalnit de-a lungul celor 2 luni de 

consultari si 5 luni de dezvoltare cu multe limitari, in special limitari de natura 

tehnica in comunicarea automata cu serverele providerilor de continut, cum ar fi 

BVB si AAF, insa cu multa bunavointa si colaborare din partea lor, disponibilitatea 

de a modifica API-urile, precum si priceperea echipei de R&D din cadrul Holisun, 

am putut trece peste toate problemele si sa raspundem exigentelor Invest Club in 

vederea dezvoltarii unei platforme investitionale de o complexitate nemaiintalnita 

in Romania. Acesta este doar primul pas in parteneriatul Holisun cu Invest Club, 

care isi doreste dezvoltarea continua al Portalului Investitorilor din Romania, 

pentru a fi intotdeauna la inaltimea cerintelor comunitatii autohtone de investitori." 

a declarat Prof. Univ. Dr. Ing. Oliviu Matei - Fondator Holisun. 

Despre Invest Club 

 

Invest Club este cel mai mare club de investitori din Romania, avand peste 10.000 

de membri in toata tara si 5 filiale in Cluj-Napoca, Targu Mures, Timisoara, Zalau 

si Suceava. Asociatia isi propune sa devina cel mai important promotor al educatiei 

financiare si al investitiilor din Romania. Prin intermediul intalnirilor periodice, 

evenimentelor educationale si a resurselor online, Invest Club creeaza o comunitate 

in care orice persoana interesata de imbunatatirea situatiei sale financiare poate sa 

invete cum sa-si gestioneze finantele intr-un mod eficient. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Cea mai mare licitație de autostradă lansată vreodată în România: Peste 1 

miliard de euro pentru lotul 3 al autostrăzii A1 Sibiu - Pitești 

Primul tunel montan de autostradă din România va fi construit pe Lotul 3 al 

autostrăzii A1 Pitești - Sibiu. Cei 37,4 km de la Tigveni la Cornetu au fost scoși la 

licitație pentru o valoare cuprinsă între 1,1 și 1,2 mld de euro, cea mai mare 

licitație ca valoare lansată vreodată de CNAIR. Contractul, cu o durată de 

proiectare și execuție de minim 57 de luni și maxim 77 de luni, prevede realizarea 

dublului tunel de 1,7 km de la Poiana, a 48 de poduri și viaducte de autostradă, un 

ecoduct, două noduri rutiere și numeroase alte lucrări. Procedura lansată de 

CNAIR prevede inițial o preselecție a constructorilor, cei care demonstrează că au 

experiența necesară și posibilitățile de a prelua un astfel de contract. 

 

CNAIR a publicat în SEAP procedura de licitație restrânsă de proiectare și 

execuție a lotului 3 din autostrada A1 Sibiu - Pitești. Realizarea celor 37,4 km de 

autostradă de la Tigveni la Cornetu presupune o valoare estimată între 

5.324.779.469,00 și 5.807.870.404,00. 

Data pentru depunerea ofertelor este 10 noiembrie, însă procedura prevede practic 

o precalificare a constructorilor în funcție de o serie de criterii care țin de 

experiența pe diverse tipuri de lucrări, precum tuneluri de autostradă sau pasaje. 

Vezi aici în document defalcat care sunt criteriile de selecție. 

În plus, CNAIR dă punctaje diferite constructorilor care oferă timpi de proiectare și 

execuție mai mici pornind de la maximul de 77 de luni. 

Conform procedurii, se dau puncte cu cât constructorul ofertează o durată mai 

mică, dar nu se acceptă o perioadă de proiectare mai mică de 12 luni și nici o 

perioadă de execuție a lucrărilor mai mică de 45 de luni. 

Tunel, noduri rutiere, lucrări de artă 

 

Lotul 3 va avea două noduri rutiere, după cum urmează: 

 Nod rutier Cornetu km 44+895 (Km 39+973.51 SF 2008), conexiune DJ 

703M 

https://www.e-licitatie.ro/pub/notices/c-notice/v2/view/100103709
https://www.e-licitatie.ro/pub/notices/c-notice/v2/view/100103709
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-09-23-24302579-0-anexa-criterii-selectie-licitatie-sectiunea-3-sibiu-pitesti.pdf
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 Nod rutier Valeni km 74+228 (Km 69+ 324 SF 2008), conexiune DN 7D 

(DJ 678A); 

De-a lungul traseului, între km 60+021 - km 61+721 (km 55+135 - km 56+835 

conform SF 2008), se regăsește Tunelul Poiana cu o lungime de 1,70 km. 

 

Lățimea tunelurilor este proiectată cu o parte carosabilă de 8.5 m lătime pentru 

tuneluri cu două benzi, constând într-o bandă rapidă de 3.5 m + 0.5 m, o bandă 

lentă de 3.5 + 1.0 m și trotuare. 

 

Tunelul va fi cu două galerii, câte o galerie pe sens, cu două benzi de 7 metri. 

Pentru tunelul Poiana vor fi prevăzute 3 galerii de legătură între sensuri și o galerie 

ce permite accesul auto. 

Lotul de autostradă va trece peste diverse văi și râuri pe nu mai puțin de 48 de 

poduri, iar peste autostradă de-a lungul ei vor fi construite 6 pasaje. 

 

La Călinești, pe Valea Oltului, va fi realizat și un ecoduct de circa 220 de 

metri pentru a permite deplasarea animalelor sălbatice pe deasupra autostrăzii. 

 

Traseul autostrăzii A1 Sibiu - Pitești, lotul 3 

Traseul autostrăzii Sibiu - Pitești pe Secțiunea 3 se desfășoară între localitățile 

Cometu și Tigveni și este cuprins în urmă rekilometrării între km 44+500- km 

81+900 (km 39+578.51 - km 76+996.28 conform SF 2008), având o lungime de 

aprox. 37.40 km. 

Traseul acestei secțiuni începe în zona nodului Cornetu, la km 44+500. Nodul 

rutier Cornetu este un nod rutier tip trompetă simplă și face legătură cu DN 7 prin 

intermediul lui DJ 703M (Curtea de Argeș -Cornetu). 

Traseul autostrăzii între km 45+000 și 52+500 se desfășoară în lungul văii Băiașul 

fiind poziționată în general pe partea stânga a acestuia. 

Pentru a evita «Centrul Renașterea Loviștei », între km 46+652 și 48+475, traseul a 

fost reproiectat, prin introducerea unei curbe cu rază de 5000 m, curbă ce asigura o 

viteză de proiectare de 120 km/h. 
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Între km 48+500 și 50+500 traseul străbate o zona foarte sinuoasă a văii Băiașul, 

traversând de mai multe ori atât Băiașul cât și DJ 703M prin intermediul unor 

structuri. 

Autostrada ocolește prin sud localitatea Băiașul și prin vest localitatea Pripoare, 

traversează localitatea Surdoiu, după care se apropie de DN 7D, la sud de 

localitatea Poiana. 

În zona km 60+921 traseul autostrăzii traversează dealul Frăsinet prin intermediul 

unui tunel cu o lungime de aprox. 1,70 km, evitându-se astfel zona cu alunecări 

active de pe partea dreapta a văii Poienii. 

În continuare traseul se desfășoară la vest de localitatea Sălătrucu, îndreptându-se 

spre valea Topolog. în zona localității Văleni, traseul autostrăzii intră pe valea 

Topolog și se desfășoară în lungul acesteia la vest de localitatea Suici, pe partea 

stânga a lacului Suici. 

În zona km 74+230 (Văleni) a fost amplasat un nod rutier tip trompetă simplă care 

să facă legatura între autostrada și DN 7D. În continuare traseul autostrăzii se 

desfășoară la vest de localitățile Cepari și Bârsești, în lungul răului Topolog, 

traversandu-1 de 4 ori (km 74+750, km 75+700, km 77+200, km 79+250). 

Secțiunea 3 este proiectată cu elemente geometrice corespunzătoare unei viteze de 

100-120 km/h prin asigurarea unor raze în plan de min. 700 m. 

 

Platforma standard a autostrăzii: 

 platforma: 26 m 

 partea carosabila (2 cai unidirectionale): 2 x 2 x 3.75 m 

 zona mediana: 3 m 

 benzi de ghidare: 4 x 0.5 m 

 benzi de stationare de urgenta: 2 x 2.5 m 

 acostament: 2 x 0.5 m 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Boom-ul construcțiilor în România face să duduie fabricile vecinilor: 

importăm un milion de tone de oțel-beton, adică 100% din necesar 

Două fenomene contradictorii se petrec în cursul dezvoltării unui sector economic 

vital pentru dezvoltare: 

pe de o parte avem boom-ul din sectorul construcțiilor – o creștere de 8% în plină 

pandemie, în timp ce economia s-a contractat cu 4,6%; 

pe de altă parte, avem importuri de 100% din necesarul de oțel-beton folosit în 

construcții, deși, în urmă cu 10 ani, importam doar 20% din necesar. 

Asemenea situației bitumului care va trebui să fie importat în proporție de 95% în 

cadrul marelui plan de refacere a infrastructurii rutiere, și în cazul oțelului-beton 

tot la producția statelor vecine va trebui să apelăm în cazul construcțiilor. 

Cum și de ce? 

Construcțiile – boom și contributor net la creșterea PIB 

În primele 7 luni ale anului, lucrările de construcții au înregistrat o creștere cu 8% 

în raport cu aceeași perioadă din 2019. În același interval, lucrările de construcții 

rezidențiale noi au crescut cu 18%. 

În ultimii ani, construcțiile au contribuit cu procente cuprinse între 5 și 7% la 

formarea Produsului Intern Brut, iar anul trecut acest domeniu a generat aproape 

25% din creșterea PIB din 2019, respectiv un punct procentual din avansul de 

4,1%. Mai mult, în primul semestru din 2020, când economia per ansamblu a 

înregistrat o scădere anuală de 4,6%, construcțiile au atenuat parțial această cădere, 

cu o contribuție de + 0,5 puncte. 

Cât contribuie însă acest sector la dezvoltarea unei industrii pe orizontală a 

materiilor prime? Unul din elementele de bază în construcțiile rezidențiale este 

oțelul beton. Cât din cantitatea necesară pieței locale se produce în România și cât 

importăm? 

2020 – zero producție internă la un necesar de un milion de tone 

În prezent, în România există doi mari producători de oțel beton: COS Târgoviște 

și Ductil Steel Buzău, deținuți de firma rusă Invest Nikarom SRL.  

https://cursdeguvernare.ro/boom-ul-constructiilor-in-romania-face-sa-duduie-fabricile-vecinilor-importam-un-milion-de-tone-de-otel-beton-adica-100-din-necesar.html
https://cursdeguvernare.ro/boom-ul-constructiilor-in-romania-face-sa-duduie-fabricile-vecinilor-importam-un-milion-de-tone-de-otel-beton-adica-100-din-necesar.html
https://cursdeguvernare.ro/dictionar-economic/plan
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Ambele companii se află în reorganizare. La COS Târgoviște, activitatea a fost 

sistată de la începutul anului, în timp ce la Ductil Steel Buzău producția a fost 

oprită în primul trimestru și reluată din aprilie. Rezultatul? În primul semestru din 

2020, toată cantitatea de oțel beton necesară constructorilor de imobile rezidențiale 

a provenit din import. 

„În ultimii 2-3 ani, producția internă a fost asigurată – continuu sau periodic – în 

principal de 2 producători: COS Târgoviște, care își asigura semifabricatele din 

propria producție, Ductil Steel Buzău, cu semifabricate de la Târgoviște (în 

cantități insuficiente). În prezent activitatea acestor capacități este oprită cu 

perspective limitate de reluare a producției la Târgoviște și la Buzău și fără nici o 

perspectivă la Focșani. Din acest motiv, începând cu acest an, întreg necesarul 

intern de oțel beton este asigurat exclusiv din import”, potrivit datelor 

furnizate cursdeguvernare.ro de Asociația Română a Distribuitorilor de Metal 

(ARDIMET). 

Prin urmare, în primele șase luni din an, piața locală a fost dependentă 100% 

de importuri care au totalizat 380.000 de tone. În întreg anul 2019 necesarul a 

fost aproape un milion de tone.  

De la cine cumpărăm totul 

Principalele țări care furnizează României oțel beton sunt Turcia, Grecia, 

Bulgaria, Moldova și Ucraina, în această ordine. 

În urmă cu zece ani, cei mai mari furnizori pentru piața locală erau companii din 

Turcia, Ungaria, Italia, Grecia, Bulgaria. 

Produsul, adus în țară de sub formă de bare și colaci și ulterior fasonat de 

distribuitor, costă în prezent circa 2,5 lei/ kilogram. 

Din punct de vedere al prețului, oțelul beton în România a ajuns cu circa 10- 15% 

mai scump decât cel de import. Reprezentanții ARDIMET susțin însă că produsele 

locale compensează parțial acest decalaj prin calitate, oțelul beton produs la COS 

Târgoviște, de exemplu, fiind extrem de fiabil și maleabil și putând lua o varietate 

de forme. 
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Decalajul de preț pare să fie însă generat și de faptul că, în România, prețul 

energiei, ce reprezintă circa 40% din costul total al oțelului beton, este mai 

ridicat decât în majoritatea țărilor de unde importăm, respectiv decât în 

Turcia, Bulgaria sau Ucraina. 

Mai puține combinate, mai puțin oțel beton 

Importul total din 2020 a fost „pregătit” pas cu pas anii trecuți, când cererea locală 

a fost deservită de la an la an tot mai mult de importuri. Astfel, în 2019, în 

România, circa 80% din oțelul beton folosit în construcțiile civile a provenit din 

afara țării, potrivit datelor furnizate de ARDIMET. 

Concret, în 2019 cantitatea totală de oțel beton utilizată pe piața locală a fost de 

978.000 de tone, din care 803.000 tone, respectiv 82%, au fost importuri. Restul, 

de aproximativ 179.000 de tone l-a reprezentat producția internă a COS Târgoviște 

și Ductil Steel Buzău. 

În 2018, deci în urmă cu doi ani, România a importat o cantitate totală de 700.000 

de tone (80,4% din necesarul pieței), iar producția internă (realizată de acealeași 

două companii) s-a ridicat la 170.700 de tone. Volumul întregii piețe a fost de 

870.000 de tone. 

Situația din 2019 și 2018 contrastează puternic cu ceea ce se întâmpla cu 10 ani în 

urmă, în 2008, când pe piața locală activau 7 producători de oțel beton, respectiv 

MECHEL Târgovişte, DUCTIL STEEL Buzãu, MECHEL Câmpia Turzii, 

ArcelorMittal Hunedoara, OTELINOX Târgovişte, LAMDRO Turnu Severin și 

Laminorul Focşani. În 2008, cele șapte companii au podus 944.000 de tone, dublu 

față de ceea ce se importa, respectiv 468.000 de tone. Tot în 2008, necesarul pieței 

a fost 1.184.000 de tone, ceea ce înseamnă că producția internă ar fi putut asigura 

80% din necesarul local. Cum producătorii locali exportau aproximativ un sfert din 

ceea ce realizau, producția internă a furnizat pieței construcțiilor „doar” 60% din 

necesarul de oțel beton. 
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Perspective 

În prezent, industria de oțel beton din România depinde de viitorul celor două 

combinate, de la Târgoviște și Buzău, în condițiile în care alte unități care 

funcționau în 2008 au fost închise (combinatul din Câmpia Turzii), iar altele au 

ieșit de pe această piață, concentrându-se pe alte produse. 

(Sursa: cursdeguvernare.ro) 

 

 Planurile din noua Strategie Energetică Naţională în contextul relansării 

economice, analizate joi în videoconferinţa"Energia în priză" 

Planurile din noua Strategie Energetică Naţională în contextul relansării economice 

şi a Pactului Ecologic European, stadiul cadrului legal privind consumatorul 

vulnerabil şi securitatea energetică a României în contextul sezonului rece 2020-

2021 sunt printre temele videoconferinţei "Energia în priză". 

 

De asemenea, vor mai fi analizate şi subiecte legate de posibilele ameninţări la 

adresa securităţii energetice, despre liberalizarea pieţei de electricitate, atragerea 

fondurilor europene pentru extinderea distribuţiilor de gaze naturale, programul de 

investiţii de decarbonare al Complexului Energetic Oltenia şi viitorul energiei 

nucleare. 

 

La evenimentul organizat de Grupul de presa Bursa şi Centrul Roman al Energiei 

au fost invitaţi: Dan Dragoş Drăgan, secretar de stat în Ministerul Economiei, 

Energiei şi Mediului de Afaceri, Corneliu Bodea, preşedintele Centrului Român al 

Energiei (CRE), Tudor Constantinescu, Consilier principal al DG Energie în cadrul 

Comisiei Europene, Tănase Stamule, consilier de stat în cadrul Cancelariei Prim-

Ministrului în domeniul economic, Sorin-Ioan Bumb, preşedintele Comisiei pentru 

industrii şi servicii. 

 

De asemenea, vor mai participa Adrian Tănase, CEO, Bursa de Valori Bucureşti, 

Adrian Volintiru, director general, SNGN Romgaz, Corina Popescu, CEO 

Electrica, etc. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Eurostat: România se află pe locul cinci în UE în domeniul zootehniei, și pe 

locul doi, după Spania, în privința numărului de oi. Creșterea porcilor, mult 

subdimensionată față de obiceiurile de consum ale populației. 

Majoritatea efectivelor de animale din UE sunt crescute în doar câteva state 

membre, de regulă în cele mari: 

 cu peste 10 milioane de capete, România produce anual peste 15% din 

carnea de oaie din Uniune, fiind depășită doar de Spania;  

 la producția de carne de capră România este depășită de Grecia; 

 Spania a înregistrat 22% din numărul de porcine, fiind urmată de Germania 

(18%); 

 Franța  produce 24% din carnea de vită. 

Pe total, sectorul zootehnic din România se află pe locul cinci din UE, după ieșirea 

Marii Britanii. 

Datele Eurostat arată că Uniunea Europeană are o populație substanțială de 

animale: în decembrie 2019 erau 143 de milioane de porci, 77 de milioane de 

bovine, 62 de milioane de ovine și 12 milioane de capre. 

Între 2010 și 2019 au existat fluctuații ale populației din cele patru categorii 

principale de animale crescute pentru consum, dar în ultimii trei ani sectorul 

zootehnic la nivelul Uniunii a scăzut pe toate categoriile.  

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Statul român alocă anual doar 30 de euro pe cap de locuitor pentru recreere 

și sport, față de media UE de 113 euro. Este a doua cea mai mică sumă din 

blocul comunitar, după Bulgaria (11 euro/locuitor). 

În afară de Luxemburg, o țară cu puțini locuitori, cei mai mulți bani i-a cheltuit 

Guvernul Suediei, cu 254 de euro/locuitor. La polul opus, cele mai mici sume au 

fost alocate de Bulgaria, cu doar 11 euro pe cap de locuitor, România, cu 30 de 

euro/locuitor și Slovacia, cu 31 de euro/locuitor. 
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Ca procent însă din cheltuielile publice, pe primul loc se află Ungaria, cu peste 2%, 

față de o medie de 0,8% din bugetele țărilor membre UE. România se încadrează în 

această medie, dar țări cu bugete mari, așa cum ar fi Germania, UK sau Italia, sunt 

mult sub ea.  

 

Eurostat arată că în 2018, cele 27 de state membre ale Uniunii Europene au cheltuit 

însumat peste 50 de miliarde de euro din resursele guvernamentale pentru recreere 

și sport. Eurostat mai precizează că în general, în UE, cheltuielile administrației 

publice pentru recreere și sport au rămas relativ stabile ca procent din cheltuielile 

totale raportat la nivelul înregistrat în 2001. Cu toate acestea, în ultimii ani, au fost 

vizibile ușoare creșteri. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Dimensiunea crizei economice, reflectată într-un raport ONU: Pandemia a 

condus la o scădere cu peste 10% a veniturilor salariale, la nivel mondial. În 

primele trei trimestre angajații din întreaga lume au pierdut 3,5 mii de 

miliarde de dolari. 

Datele provin dintr-un nou raport al Organizației Internaționale a Muncii. Agenția 

Națiunilor Unite se așteaptă ca pierderile să rămână ridicate, căci perspectivele 

pentru Trimestrul IV sunt de asemenea negative, acestea putând fi echivalate cu 

pierderea a 345 de milioane de locuri de muncă cu normă întreagă. 

Noua evaluare a agenției Națiunilor Unite prezintă o imagine economică mai 

proastă decât estimările anterioare: „Pierderile globale la ora de lucru din primele 

nouă luni ale anului 2020 au fost considerabil mai mari decât se estimase în 

raportul anterior”. 

Femeile și tinerii sunt cei care au fost cei mai afectați. Guy Rider, directorul 

general al Organizației Internaționale a Muncii se arată cu precădere îngrijorat de 

situația din America Latină, unde nivelul locurilor de muncă a scăzut 

masiv.  „După America, durerea este repartizată în mod egal între toate celelalte 

regiuni”, a spus Rider într-un interviu pentru Deutsche Welle. 

Guy Rider a mai subliniat și câteva efecte care au impact la nivel social: creșterea 

sărăciei și a inegalităților, a frustrării sociale și a „furiei politice”. 

Raportul notează că țările mai sărace au nevoie de mai mult sprijin prin intermediul 

instituțiilor financiare internaționale, reducerea datoriilor sau asistență pentru 

dezvoltare: „În general, este nevoie de mai multă solidaritate internațională”. De 

asemenea, tinerii au nevoie de mai mult sprijin pentru că și înainte de pandemie 

aceștia se aflau într-o situație vulnerabilă pe piața muncii. 

Business Insider arată că numărul raportat nu include (deocamdată) veniturile 

recuperate din măsuri de sprijin guvernamental, cum ar fi extinderea de către SUA 

a indemnizațiilor de șomaj.  

(Sursa: biziday.ro) 
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 Comisia Europeană a prezentat Pactul asupra migrației / Ce răspunderi au 

statele care refuză să primească migranți și de ce ONG-urile acuză un 

„compromis între lașitate și xenofobie” 

Înăsprirea politicii de trimitere în țările de origine a migranților ilegali, controale 

sporite la granițele externe, accelerarea procedurilor: Comisia Europeană a 

prezentat miercuri o reformă a politicii de azil care este acuzată deja de ONG-uri 

că face concesii țărilor care sunt ostile primirii de refugiați, scrie AFP. 

 

Șefa Comisiei, Ursula von der Leyen, a apărat un echilibru "drept și rezonabil" 

între "responsabilitate și solidaritate". "Trebuie să găsim soluții perene în privința 

migrației", a subliniat ea. 

 

La cinci ani de la criza din 2015, acest nou "Pact european asupra migrației și 

azilului" prevede că țările UE, țările care nu doresc să primească solicitanți de azil 

în cazul unui aflux, vor trebui în schimb să participe la returnarea solicitanților de 

azil respinși în țara europeană în care au ajuns în statul lor de origine. 

 

O manieră de a ocoli refuzul persistent al mai multor state, în special cele din 

grupul de la Vișegrad (Polonia, Ungaria, Cehia, Slovacia) de a primi migranți. Și 

de a trage o lecție din eșecul cotelor de relocare stabilite după 2015, în încercarea 

de a ieși din impas. 

 

Un refuz reiterat marți și de cancelarul austriac Sebastian Kurz, în opinia căruia 

repartiția migranților "nu merge". 

 

Foarte așteptat și de multe ori amânat, acest pact propune însă protejarea de 

anchete judiciare a ONG-urilor care salvează migranții din mare. 

 

Și revizuiește principiul care constă în încredințarea responsabilității de a discuta 

cererea de azil țării în care un migrant a intrat în UE. 

 

Acest regulament Dublin, pilonul actual al sistemului de azil în Europa, a alimentat 

constant tensiunile în UE, din cauza poverii pe care o suportă țările din prima linie, 

precum Grecia și Italia. 
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În propunerile Comisiei, țara responsabilă de discutarea cererii de azil ar putea fi 

cea în care un migrant are un frate sau o soră, în care a lucrat sau unde și-a făcut 

studiile. De asemenea, țara care a acordat o viză unui migrant ar putea să se ocupe 

de discutarea cererii de azil. 

 

În caz contrar, țara de primă sosire se va ocupa cu cererea de azil. 

 

De asemenea, este prevăzut un proces accelerat pentru a îndepărta mai rapid 

migranții care sunt puțin susceptibili să obțină o protecție internațională. 

 

Este vorba, potrivit Comisiei, de cei care provin dintr-o țară cu o rată de răspuns 

pozitivă la cererile de azil sub 20%, precum Tunisia și Maroc. Pentru aceste state, 

tratarea cererii de azil se face la graniță într-un interval de 12 săptămâni. 

 

"Sponsorizarea" trimiterii în țara de origine 

 

Dacă o țară este supusă unei "presiuni" și consideră că nu își poate asuma 

problema, poate cere activarea unui "mecanism obligatoriu de solidaritate", care 

urmează să fie decis de Comisie. 

 

Toate statele sunt puse la contribuție, în funcție de ponderea economică și de 

populație. Dar ele vor putea să aleagă între a găzdui solicitanții de azil, să 

"sponsorizeze" trimiterea în țara de origine a unui migrant care nu are dreptul să 

rămână în UE sau să ajute la construcția de centre de primire. 

 

Dacă însă o țară nu a reușit să trimită migranții în țările lor de origine în opt luni va 

trebui să-i găzduiască. 

Alternative judecate nerealizabile pentru țările mici, care nu dispun de resursele 

necesare, comentează o sursă europeană. 

 

În plus, este prevăzut un mecanism de solidaritate față de ONG-urile care salvează 

migranți din mare. 
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Comisarul european pentru Afaceri interne Ylva Johansson a subliniat că situația 

este foarte diferită față de 2015, în condițiile în care numărul migranților care au 

ajuns în UE în 2019 a scăzut la 140.000. Iar dacă în 2015 90% dintre migranți au 

avut statutul de refugiați, astăzi două treimi dintre ei nu au dreptul la o protecție 

internațională, ceea ce reduce numărul de relocări potențiale. 

 

Pentru a spori numărul de returnări spre țările de origine, Comisia va numi un 

coordonator, care se va baza pe o rețea de "experți" în statele membre. Și care va 

"intensifica negocierile" cu statele de origine. 

 

UE are în prezent 24 de acorduri de readmisie cu țări terțe, dar "nu toate 

funcționează", a arătat Ylva Johansson. Una dintre modalitățile de presiune va fi 

publicarea de rapoarte anuale care vor evalua capacitatea unei astfel de țări de a-și 

prelua cetățenii și care vor avea consecințe asupra eliberării de vize. 

 

ONG-ul Oxfam a acuzat Comisia că "s-a înclinat în fața guvernelor anti-imigrație". 

 

"Este un compromis între lașitate și xenofobie", a criticat pe Twitter cercetătorul 

belgian François Gemenne, care a denunțat "aceleași rețete care eșuează de 20 de 

ani și aceeași logică a Europei-fortăreață". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Banca Centrală Europeană pregătește un site pentru vânzarea creditelor 

bancare neperformante 

Autorităţile europene lucrează la un site online, similar cu cel al Amazon, care ar 

permite vânzarea creditelor bancare în valoare de sute de miliarde de euro care au 

devenit neperformante din cauza crizei coronavirusului, în încercarea de a susţine 

economia şi a contracara dominaţia marilor investitori americani specializaţi pe 

credite neperformante, transmite Reuters. 
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Proiectul, susţinut de mai mulţi oficiali din conducerea Băncii Centrale Europene 

(BCE), este parte din eforturile ţărilor din zona euro de a face faţă creşterii 

creditelor neperformante şi a împiedica fondurile specializate pe 'distressed debt' să 

cumpere aceste creanţe la preţuri mici, potrivit agerpres.ro. 

"Ideea este să deschidem piaţa pentru cumpărătorii de mici portofolii, cu o 

platformă de tip Amazon sau eBay, unde să poţi naviga online... Aceasta ar putea 

pune în mişcare piaţa", a declarat Edward O'Brien, un înalt responsabil de la BCE 

implicat în acest proiect. 

După ultima criză financiară mondială, marile fonduri specializate pe 'distressed 

debt' au preluat credite neperformante în valoare de miliarde de euro, iar în acest 

proces au preluat şi numeroase proprietăţi a căror valoare a crescut între timp. 

"Piaţa creditelor neperformante este dominată de câţiva mari jucători. În mod 

normal, una din aceste firme poate achiziţiona un mare portofoliu cu reduceri 

semnificative", a spus Edward O'Brien. 

Un studiu elaborat de firma de consultanţă Deloitte arată că din creditele 

neperformante în valoare de peste 450 miliarde de euro vândute în Europa între 

2014 şi 2019, aproape jumătate au fost achiziţionate de doar patru investitori: 

Cerberus, Blackstone, Lone Star şi Goldman Sachs. 

În general, băncile revând creditele neperformante la un preţ inferior valorii 

nominale, în ideea de a-şi elibera bilanţurile şi a dispune de marja de manevră 

necesară pentru a acorda noi credite. 

Dispozitivul avut în vedere de BCE, care nu a fost încă validat şi trebuie să fie 

discutat vineri cu oficialii Uniunii Europene, se inspiră din platforma italiană 

BlinkS, care face legătura între cumpărătorii şi vânzătorii de credite 

neperformante, precum şi din licitaţiile de datorii organizate de o agenţie federală 

americană. 

Dacă statele membre UE îşi vor da acordul, noua platformă ar putea fi plasată sunt 

responsabilitatea Mecanismului unic de rezoluţie (SRB), o agenţie a Uniunii 

Europene cu sediul la Bruxelles care se ocupă de dezmembrarea băncilor în 

faliment. 

https://www.agerpres.ro/
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"De ce fiecare contract public este scos la licitaţie în cadrul unei competiţii 

deschise iar creditele neperformante sunt vândute în spatele uşilor închise?" a 

apreciat Bostjan Jazbec, unul dintre directorii SRB. 

Volumul datoriilor din zona euro considerate puţin probabil să fie rambursate 

deplin este estimat la peste 500 miliarde de euro, incluzând şi creditele imobiliare, 

datoriile la cardurile de credit şi împrumuturile pentru achiziţionarea de 

automobile. Şi analiştii se aşteaptă ca această cifră să continue să crească. 

Pentru bănci, este ceva normal să vândă portofolii de credite neperformante către 

investitori, cu pachete care uneori depăşesc 10 miliarde de euro, însă BCE este 

îngrijorată că această metodă favorizează marii cumpărători. Prin noua platformă 

avută în vedere de BCE, care ar putea deveni operaţională la începutul lui 2021, 

mărimea pachetelor de credite ar putea fi redusă până la 10 milioane de euro, în 

speranţa că astfel vor fi atraşi şi cumpărători mai mici care ar fi dispuşi să plătească 

mai mult pentru a achiziţiona aceste creanţe. 

(Sursa: Agerpres) 

 


